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1. Procedure

Op 26 september 2021 werd een verzoekschrift ingediend over sensibilisering over 
de risico’s van hormonale anticonceptie (verzoekschrift nr. 65 (2020-21)). De ver-
zoeker gaf de volgende titel aan het verzoekschrift: verzoekschrift rond hormonale 
anticonceptie.

Het verzoekschrift werd ontvankelijk verklaard op 26 oktober 2021 en voor verdere 
behandeling verwezen naar de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin 
en Armoedebestrijding. De commissie besprak het verzoekschrift een eerste maal 
op 30 november 2021 en besliste toen hoorzittingen te organiseren over dit ver-
zoekschrift. Op 1 februari 2022 hoorde de commissie de eerste indiener. Tijdens de 
tweede hoorzitting van 4 mei 2022 kwamen de volgende sprekers aan het woord:
 – Roel Van Giel, voorzitter van Domus Medica;
 – Hilde Deneyer, algemeen directeur van het Vlaams Apothekers Netwerk;
 – Tom Herremans, beleidsmedewerker van het Vlaams Apothekers Netwerk;
 – Johan Verhaeghe, gewoon hoogleraar aan de Faculteit Geneeskunde van de 

KU Leuven; en
 – Sarah Hulsmans, beleidsmedewerker Reproductieve Gezondheid van Sensoa.

Het verslag van de hoorzittingen is verspreid als Parl.St. Vl.Parl. 2021-22, nr. 1297/1. 

Op 30 januari 2024 werd het verzoekschrift opnieuw toegevoegd aan de agenda 
van de Commissie voor Welzijn, Volksgezondheid, Gezin en Armoedebestrijding. 
De commissie besliste toen Hilde Crevits, viceminister-president van de Vlaamse 
Regering en Vlaams minister van Welzijn, Volksgezondheid en Gezin, om uitleg te 
vragen over dit verzoekschrift. Op 5 maart 2024 werd het verzoekschrift opnieuw 
toegevoegd aan de agenda van de commissie. De commissie had ondertussen van 
minister Hilde Crevits een antwoord ontvangen op dit verzoekschrift.

2. Inhoud

Tien procent van de plotse overlijdens onder vrouwen wijst op een pulmonale 
trombo-embolie. Maar ook andere complicaties dan een plotse dood zijn mogelijk, 
zoals een veneuze trombo-embolie. Er zijn een aantal (niet-limitatieve) voorbe-
schikkende factoren die een verhoogd risico vormen: immobilisatie, zwaarlijvigheid, 
hypertensie, roken, diabetes, trauma, familiale voorgeschiedenis maar ook hormo-
nale anticonceptie. De kans op een (diep)veneuze trombose is volgens Domus 
Medica vijfmaal hoger als een vrouw hormonale anticonceptie neemt.

Bij sensibilisering en berichtgeving over hormonale anticonceptie wordt te veel 
gefocust op de voordelen, en vrijwel niet bericht over de nadelen. Er is nood aan 
sensibilisering bij de gebruikers, en ook een voorzichtige omgang vanuit medische 
hoek. Concreet denken de verzoekers aan een aantal voorstellen ter aanvulling van 
artikel 51 van het Preventiedecreet van 21 november 2003 om op die manier de 
seksuele gezondheid van vrouwen te garanderen.

Op het vlak van sensibilisering stellen de verzoekers het volgende voor:
 – de leerplandoelen van het onderwijs zo aanpassen dat tijdens de lessen over 

seksuele opvoeding voldoende aandacht wordt besteed aan de verschillende 
vormen van (hormonale) anticonceptie en, naast de voordelen, ook de bijbeho-
rende risico’s;

 – correcte en meer laagdrempelige informatie op de door de overheid geleide 
website allesoverseks.be;

 – sensibiliseren van artsen en apothekers om via een LESA-plan juiste en ade-
quate informatie te geven. Hierbij kan bovendien gebruik worden gemaakt van 
de begeleiding bij een eerste uitgifte om vrouwen op een gepaste manier te 
begeleiden en te informeren;
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 – naar het voorbeeld van de coronavaccinatie kan een kaartje worden meege-
geven met to do’s bij mogelijke alarmsignalen. Bijwerkingen kunnen gemeld 
worden op eenbijwerkingmelden.be, eventueel eenvoudig met een QR-code.

Op het vlak van consultaties en opvolging stellen ze het volgende voor:
 – tijdens het eerste jaar mag er maar een voorschrift worden gegeven voor maxi-

mum drie maanden, zodat er bij de volgende afspraak een nieuw voorschrift 
gegeven kan worden na een uitgebreide controle en een gesprek met de pa-
tiënt. Het risico neemt toe bij rokers, een hoge BMI of stollingsaandoeningen. 
Bij een nieuw voorschrift hoort een uitgebreide controle;

 – er moet wetenschappelijk onderzocht worden of de huidige regelgeving in de 
praktijk wordt nageleefd;

 – de checklist van het FAGG zou ingevuld moeten worden om zo de risico’s beter 
te kunnen inschatten en een geïnformeerde keuze te kunnen maken; 

 – omdat een vrouw in het eerste jaar meer risico loopt op een veneuze trombo-
embolie, lijkt een systematische opvolging van een (CLB-)arts aangeraden.

Voor alle duidelijkheid stellen de verzoekers dat het in geen geval de bedoeling is 
om het gebruik van hormonale anticonceptie stop te zetten. Ze willen wel dat bij 
het voorschrijven ervan meer aandacht wordt besteed aan de gezondheid van de 
jonge vrouw en de eventuele risico’s. De verzoekers hopen dat ze gehoord kunnen 
worden in het Vlaams Parlement.

3. Bespreking van 5 maart 2023

Elke Sleurs gaat akkoord met het antwoord van minister Hilde Crevits. Het verzoek-
schrift is volledig behandeld en kan worden verwezen naar de plenaire vergadering.

Katrien Schryvers beaamt dat het verzoekschrift uitgebreid aan bod is geweest. 
Er is een uitvoerig antwoord van de Vlaamse Regering waarin wordt geduid dat 
hormonale anticonceptie een geneesmiddel is waardoor er altijd – hoe miniem 
ook – een risico aan verbonden is. Er is een belangrijke rol weggelegd voor huis-
artsen en andere zorgverstrekkers zoals apothekers en gynaecologen om risico’s 
goed in te schatten en vrouwen op een goede manier op te volgen. Er geldt voorts 
een algemene informatie- en sensibiliseringsplicht over hormonale anticonceptie 
tegenover de brede bevolking, die onder meer moet gebeuren tijdens de relatio-
nele en seksuele vorming op school. Sensoa neemt daarbij als partnerorganisatie 
een grote rol op. Het verzoekschrift kan naar de plenaire vergadering worden 
verwezen.

Ook Hannes Anaf gaat akkoord met het genuanceerde antwoord van de minister 
en is het ermee eens om het verzoekschrift naar de plenaire vergadering te sturen.

Koen Daniëls sluit zich bij de vorige sprekers aan. Het genuanceerde antwoord van 
de Vlaamse Regering betrekt alle partners hierin. Toch wil hij een oproep doen aan 
Domus Medica, huisartsen, gynaecologen en apothekers. Hun normale werking 
mag niet anders zijn voor deze medicatie dan voor andere medicatie, namelijk om 
mensen bewust te maken dat het medicatie is en dat er bepaalde risico’s aan ver-
bonden zijn, en die ook sensibiliserend mee te geven. Dat is ook de reden waarom 
apothekers bij de eerste afgifte een bijkomende nomenclatuur hebben. Zij moeten 
de getuigenissen van ouders en betrokkenen in het achterhoofd houden en risico’s, 
potentiële gevaren of verhogend risicogedrag duidelijk en in mensentaal meegeven 
bij aflevering. Dat staat los van de bijsluiter die van toepassing blijft. De spreker 
neemt aan dat het verslag van de hoorzittingen samen met het antwoord van de 
minister wordt bezorgd aan de verzoekers, wat voldoende informatie geeft, en 
Domus Medica en de apothekers nog eens herinnert aan dat standpunt.

http://eenbijwerkingmelden.be
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Freya Saeys kan zich ook vinden in het antwoord van de minister. Zij vindt het 
belangrijk dat er correcte informatie wordt gegeven over de verschillende soor-
ten van anticonceptie, maar ook over het risico op zwangerschap bij het gebruik 
van natuurlijke anticonceptie en de toepassing van periodieke onthouding. Via alle 
mogelijke wegen moet er worden gesensibiliseerd: niet alleen via huisartsen, apo-
thekers en gynaecologen maar ook via de school en Sensoa. Zij verwijst naar haar 
actuele vraag van 24 januari 2024 over het gebruik door jonge meisjes van apps 
en filmpjes op sociale media, die vooral natuurlijke anticonceptie in beeld brengen 
en een negatieve connotatie geven aan hormonale anticonceptie (Actuele vragen 
Vl.Parl. 2023-24, nr. 238). Men moet daarvoor opletten en de mensen goed infor-
meren. Vooral wat betreft de sociale media is er een belangrijke taak weggelegd 
voor Sensoa.

Jeremie Vaneeckhout meent dat het een genuanceerd thema is, waarop een 
genuanceerd antwoord vereist is. Het antwoord van de Vlaamse Regering voldoet 
daaraan. De hoorzittingen waren belangrijk om een aantal elementen mee te krij-
gen. Er zijn veel kanalen waarmee men in deze materie aan de slag moet, wat een 
opdracht is voor het Vlaams Parlement in de komende jaren. Hij is het ermee eens 
om het verzoekschrift naar de plenaire vergadering te sturen.

De voorzitter stelt vast dat het verzoekschrift naar de plenaire vergadering kan 
worden gestuurd.

4. Conclusie

De aanwezige leden sluiten zich aan bij het antwoord van de Vlaamse Regering.

Stefaan SINTOBIN,
voorzitter

Koen DANIËLS,
verslaggever
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Gebruikte afkortingen

BMI body mass index
CLB centrum voor leerlingenbegeleiding
FAGG Federaal Agentschap voor Geneesmiddelen en Gezondheidsproducten
LESA Landelijke Eerstelijns Samenwerkingsafspraak
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BIJLAGE:

Antwoord van minister Hilde Crevits
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Betreft: Verzoekschrift nr. 65 - Sensibilisering hormonale conceptie 

Geachte voorzitter, 

Eerst en vooral wil ik mijn medeleven betuigen aan iedereen die, om wat voor 
reden dan ook, geconfronteerd wordt met nevenwerkingen van medicatie omdat 
die persoon niet voldoende geïnformeerd is over de medische risico's van het 
medicatiegebruik. 

Ik wil echter benadrukken dat medicatie, in het bijzonder anticonceptie, ons vele 
voordelen heeft gebracht. Dit wordt ook bevestigd door de verzoekers en ze 
benadrukken als slot in hun verzoek dat het niet hun doel is om het gebruik van 
hormonale anticonceptie stop te zetten. Zoals werd aangegeven tijdens de 
hoorzitting is het abortuscijfer in Vlaanderen één van de laagste. 

Een 'nulrisico' bestaat niet. dit werd door verschillende experten ook bij dit 
thema aangehaald. Ook bij zwangere vrouwen is er een verhoogd 
tromboserisico. Ik wil dan ook vragen om dit steeds in het achterhoofd te 
houden bij het maken van een kosten-batenanalyse. Correct informatie 
verstrekken is een belangrijke opdracht van onze artsen, apothekers en alle zorg
en welzijnsverleners. Maar ik pleit voor de nodige nuance in dit verhaal, dit 
kwam ook duidelijk naar voren bij zowel de verzoekers als bij de experten in de 
twee hoorzittingen. 
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